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A konzervipar 
exportképessége 

Ülést tartott a megyei képviselőcsoport 

Magyar—csehszlovák barátsági nap 

Nagygyűlés, koszorúzás 
a Lidice-emlékműnél 

Az országgyűlés nvári 
ülésszakára készülve, tegnap 
Szegeden. a konzervgyárban 
Mag Pál elnökletével ülése-
zett a Csongrád megyei or-
szággyűlési képviselőcsoport. 
A képviselők nagv érdeklő-
déssel hal lgatták Rósa lász-
ló konzervgyári igazgató tá-
jékoztatását. Ebből képet 
kaptak a konzervipar ex-
portképességéről. "lehetőségé-
ről. és az élelmiszeripar me-
gyei kulisszatitkaiba is be-
tekintést nyerhettek. A kon-
zervgyár exporttöirekvesei 
eavben tükrözik a népgazda-
ság általános követelménve-
it is. 

A szegedi gyár termelési 
értéke tavaly 770 mi l l ió fo-
rint volt. az á l landóan csök-
kenő létszám körülményei 
között a termelés hatéko-
nyabbá vált. Ez köszönhető 
az ösztönző bérezésnek. a 
termékszerkezet korszerűsí-
tésének. az ú i gépek beszer-
zésének. Hogy az üzem a 
kül fö ld i piacait ne veszítse 
el. ezért á l landóan lépést 
tart a változó fogyasztói igé-
nyekkel. Termékeiknek csak 
egyharmadát értékesíti bel-
földön. a hús-, hal-, növénv-
és gyümölcskonzerv hatvan 
százalékát a tőkés és szo-
cialista országokban adia el. 
A piaci helyzet á l landóan 
változik, egyik évben a hús-, 
a más ik évben a növényi 
konzervek a keresettek. A 
termékek árát pedig a kon-
iunkturá l is helyzet szabia 
meg. A vál lalat nyeresége 
ennek függvényében az el-
mú l t években 50 és 100 mil-
l ió forint között változott. A 
gvár az idén erősen érzi a 
tavalvi aszálv ha t ásá t 

Az e lmúl t három eszten-
dőben közel 300 mi l l ió forin-
tot költöttek gépek, berende-
zések korszerűsítésére. A 
konzervgyár azért is nehezen 
tud lépést tartani a külföldi 
igénvek változásaival, mert a 
magvar háttéripar egyelőre 
még m ind ig nehézkesen szol-
gál ki. Különösen a csomago-
lás korszerűsítése területén 
lenne szükség nagv előrelé-
pésre., hiszen a közép-euró-
pai színvonaltól is elmarad-
tunk. Szó volt arról is. hogv 
a piackutatás feltételein is 
változtatni kell. és a szocia-
lista országokban k íná l t ter-
mékeknél meg keil kezdeni 
a választékbővítést. 

A táiékoztató után az or-
szággyűlési képviselők első-
sorban az export lehetőségé-
nek fokozása iránt érdeklőd-
tek. Kangyalka Antal arra 
volt kíváncsi, hogv az élel-
miszeriparon belül mi iven a 
dollár- és rubel..kitermelés". 
Dr. Antalffy György felszó-
lalásában hangsúlyozta, sok 
a ioghézag a jogszabályok-
nál. és ígv gátol ják a külke-
reskedelem kibontakozását. 
Szükség lenne olyan ú j jog-
szabályokra. amelvek ked-
vezőbb feltételeket biztosíta-
nának a versenyhez. Rámu-
tatott arra. hogv bár ver-
senvröl beszélünk, dé még 
az igazi versenyhelyzet kö-
rülményéi nem teremtődtek 
meg. Bibók Istvánná szóvá 
tette, hogv amikor a hazai 
konzervipar elegendő ter-
mékkei lát ia el a fogyasztót, 
miért, van szükség importra. 
Szót eitett az üvegvissza-
váltás gondjairól és az alap-
anyagok felvásárlási ára inak 
változása iránt érdeklődött. 
Tóth László arra volt kí-
váncsi. hogv a Szegedi Kon-
zervgyárat kiszolgáló szö-
vetkezetek. gazdaságok csök-
kentik vagv növelik termő-
területüket. és mi iven ter-
melési kooperációt kezdemé-
nyez a gvár. Felvetette: a 
vál la lat i önállóság megszer-
zése után a külkereskedelem-
ben iavult-e a szegedi üzem 
pozíciója, és külpiacokon a 

versenyzés mi iven lehetősé-
gek között történik. Dr. Rusz 
Márk az iránt érdeklődött, 
hogv a diabetikus készítmé-
nyek miiven arányt képvi-
selnek az üzem. termékei kö-
zött. és a gépgyártó vállala-
tok hogvan szolgálják ki a 
szegediek igénveit. Győri 
Imre a kísérleti bérgazdál-
kodás kérdéseiről beszélt, s 
ezt összefüggésbe hozta a 
konzerviparral. 

A felvetésekre Rósa László 
válaszolt. Többek között el-
mondta. a konzervgyárak 
külkereskedelmi érdekeit a 
megfelelő szabályozással a 
jelenleginél jobban szink-
ronba kellene hozni. A 
megveben növekszik a ter-
melési kedv. különöcen a 
paradicsomnál tapasztalható 
ez. A konzervgyár termelési 
kooperációja a mezőgazda-
sági és más üzemekkel egvre 
szorosabb. Ket éve gvárt 'ák 
a diabetikus készítményeket, 
amelvek azonban. saino^. 
nem olcsók. Három év óta ? 
magvar gépgvártás egvre 
jobban eleget tesz a kon-
zervipar kéréseinek. Az or-
szág konzervipari üzemei 
közül csak a debreceni gvá 
vesz részt kíserleti bérgaz-
dálkodásban. 

A megyei képviselők a so-
ron következő ülésszakra fel-
készülés teendőit is megbe-
szélték. maid üzemlátogatá-
son veitek, részt. 

H. M. 

A csehszlovák delegáció tagjai koszorúznak 

Társadalmi vita 
MM •• f m m | m mm 

Közútjaink jovoje 
Az ezredfordulóig ezer la-

kosonként kétszáz, a 2000. 
év u tán következő 3—4 év-
tizedben m á r háromszáz 
személygépkocsi létével kell 
számolniuk a hazai motori-
zációval összefüggő szakte-
rületek felelőseinek. Egye-
bek között az úthálózat ki-
építettségében, a hálózati 
rendszerben, a települések 
közti kapcsolatokban m á r 
ma megmutatkozó hiányos-
ságok feltárását, a nagy tá-
vú (2010 és 2035 közötti), a 
hosszú távú (az ezredfordu-
lóig időzített) közútfej lesz-

A z egyházközi 
békebizotlság közgyűlése 

Az Országos Béketanács 
egyházközi békebizottsága 
a megyei és fővárosi tago-
áatok képviselőinek részvé-
telével kedden tartotta köz-
gyűlését. A protestáns és az 
ortodox egyházak, va lamint 
az unitár ius és az izraelita 
felekezet által az e lmúl t év 
végén megalakított szerve-
zet első országos tanácsko-
zásán dr. Bartlia Tibor re-
formátus püspök, a mozga-
lom elnöke tartott előadást 
az egyházak békemozgalmá-
nak időszerű kérdéseiről. A 
közgyűlés résztvevői hatá-
rozatot fogadtak el, amely-
ben felhívják a figyelmet n 
világűr militarizálásában 
rejlő veszélyekre. Megálla-
p í t j ák : fontos lépést jelen-
tene a leszerelés ú t ján , ha a 
szocialista országok lcezde-
ményezései á l ap j án a Var-

sói Szerződés és a NATO 
kölcsönös kötelezettséget 
vá l la lnának, hogy elsőként 
nem a lka lmaznak egymás 
ellen sem nukleáris, sem 
más katonai erőt. Remé-
nyüket fejezik ki, hogy a 
helsinki záróokmányt aláíró 
országok stockholmi konfe-
renciája eredményes lépé-
seket tesz a bizalomépités. 
a biztonság és az enyhülés 
erősítése érdekében, s tá-
mogatásukról biztosítják tár-
sadá lmunk békepoli l ikáját . 

A közgyűlésen felszólalt 
Sebestyén Nándomé,'az Or-
szágos Béketanács elnöke, 
részt vett Sarkadi Nagy Bar-
na. az Ál lami Egyházügyi 
Hivatal elnökhelyettese és 
Molnár Béla. a Hazafias 
Népfront Országos Taná-
csúnak titkára. 

tési koncepció kidolgozását 
is e két adatból kellett, el-
indí taniuk az UVATERV és 
a Közlekedéstudományi In-
tézet szakembereinek, akik 
a tervezési folyamat felén 
túl jutva, társadalmi vitá'-a 
bocsátották elképzelésüket. 

A három dél-alfóldí me-

gye közúti kérdésekkel fog-

lalkozó hatósági, tanácsi 

szakemberei tegnap, kedden 

fejthették ki véleményüket 

a több változatban elkészült 

tervjavaslatról. Ennek leg-

fontosabb fejezete a csak-

nem 15 ézer kilométernyi 

törzsúthák'zat jövőjét meg-

fogalmazó rész. hiszen ez az 

útrendszer lesz hivatott fel-

oldani a má r ma is megmu-

tatkozó ellentmondásokat. 

Igencsak érdemes volt hát 
a szélesebb szakmai nyilvá-
nosság elé tárni a tervja-
vaslatot. hiszen —hogy csak 
a Dél-Alföldnél marad junk 
— nem mindegy, hogy a 
Dunán Ba jáná l (¡pontosab-
ban Szeremlénél). Szekszárd j 

Magyar—csehszlovák ba-
rátsági napot rendezett 
tegnap, kedden Szegeden a 
Hazafias ' Népfront városi 

j bizottsága. Dr. Jaroslav 
"*' | Musilek nagykövetségi ta-

nácsost. a Csehszlovák 
Kul turá l is és Tájékoztató 
Központ igazgatóját, Fran-
•tisek Puskást, a Csehszlo-
vák Szocialista Köztársa-
ság nagykövetségének el-
ső t i tkárát , Ludovit , Balla 
nagykövetségi első titkárt, 
sajtóattasét, va lamint dr. 
Miroslava Papezová újság-
írót Kulcsarné dr. Kiss 
Piroska, a népfront városi 
t i tkára fogadta; jelen volt 
Molnár Sándor, megyei 
népfrontt i tkár is. 

A vendégek tájékoztatót 
hallgattak meg Szeged 
mú l t j á ró l és jelenéről, ma jd 
ellátogattak a Paprikafel-
dolgozó Vál lalathoz, ahol 
baráti beszélgetést folytat-
tak az intézmény vezetői-
vel. 

Délután a delegáció tag-
jai részt vettek a népfront 

városi bizottsága, a városi 
tanács és a K I S Z városi 
bizottsága által a szegedi 
Lidice-emlékműnél rende-
zett békcnagygyülésen és 
koszorúzási ünnepségen. 

A munkásőr-zenekar elő-
adásában eihnngzott ma-
gyar és csehszlovák him-
nusz után Darázs Sándor-
né. a népfront városi el-
nökségének tagja' nyitotta 
meg a nagygyűlést. Fodor 
István, az Országos Béke-
tanács t i tkára mondott ün-
nepi beszédet. Kegyelettel 
emlékezett meg a fasiszták 
által 42 esztendeje elpusz-
tított Lidice falu hós la-
kóiról, a koncentrációs tá-
borok áldozatairól. Fi-
gyelmeztetett: nem enged-
hetjük, hogy a háborúnak 
e félelmetes eseményei va-
laha is megismétlődjenek. 
Van erőnk a béke megvé-
désére — hangsúlyozta a 
szónok —. garancia erre a 
Szovjetunió és a szocialista 
országok közös akarata, 
barátsága, védelmi felké-

szültsége, a népek béke-
vágya. 

Dr. Jaroslav Musi lek fel-
szólalásában egyebek között 
utalt arra, mire tanít ja az 
emberiséget Lidice tragi-
kus pé ldá ja : mindig a ha-
ladás és a béke mellett kell 
kiállnunk. Ezt teszi a 
Szovjetunió és a többi szo-
cialista ország, ezt az 
ügyet szolgálja a magyar 
és a csehszlovák nép ba-
rátsága' is. 

A tar ján i 3. számú álta-
lános iskola gyermekkóru-
sa , ezután békedalokat éne-
kelt, ma jd a társadalmi és 
tömegszervezetek, a cseh-
szlovák nagykövetség, a 
Paprikafeldolgozó Vál la lat , 
a K S Z V újszegedi gyára 
Lidice br igád jának képvi-
selői helyezték el az emlék-
műné l a kegyelet és a meg-
emlékezés koszorúit. 

Az ünnepség — amellyel 
befejeződött a békehónap 
eseménysorozata — az In-
ternacionálé hangja iva l ért 
véget. 

Áruházak 
együltműködése 

magasságában. Kalocsánál 
Dunaújvárosná l is épül-é 

| ú j híd. Vagy hogy Szeged 
milyen úton érhető el Pécs. 
vagy Debrecen irányából , 
lesz-e (és mi lyen vonalveze-
téssel) a Tiszával j ó ideig 
párhuzamos út az ország 
északi részébe, Eger, Mis-
kolc fe lé . . . 

Szi lvásváradon kedden 
megkezdte munká j á t a Szo-
cialista Országok Áruháza i 
Nemzetközi Szervezetének 
iMOSZU) háromnapos ve-
zérigazgatói tanácskozása. A 
szervezet 1965-ben alakult 
több szoclalisita ország — 
közöttük hazánk — Cent-
rum áruháza inak összefogá-
sával, ma j d 1980-ban csat-
lakozott a szervezethez a 

i Síkála-Coop is. 

A MOSZU-ban jelenleg 8 
ország (Bulgária. Csehszlo-
vákia, Jugoszlávia. lengyel-
ország. Magyarország, az 
NDK , Román ia és a Szovjet-
unió) á l lami , illetve szövet-
kezeti áruházai működnek 
együtt számos területen. 
Terveket dolgoztak k i az 
árucsere fejlesztésére. az 
áruház i építkezésekre. 

Növényvédelem 
A változékony időjárás feladta a léckét a mezőgazda-

sági növényvédőknek. A fertőzések terjedésének nagv tel-
iesítmenvű permetező- és porozógépekkel veszik eleiét, s 
a munkákba bevonták a mezőgazdasági repülőgépeket is. 
A kártevők ellen védekeznek a kiskertekben is. 

Halászati tudományos 
megbeszélés 

Kedden Szarvason, a Hal- elméleti és gyakorlati új-! 
tenyésztési Kuta tó Intézet- donságokat eredményez. 

A tanácskozás résztvevői 

a nap során gyakorlati be-

muta l ón lá thatták a H A K I 

most épülő ú j halkeltetőjét, 

Ez az előregyártóit elemek-

ből készülő, könnyen más-

hová áthelyezhető, nehéz-

ség nélkü l telepíthető kelte-

tő több vállalattat való 

a magyar együttműködés nyomán va-

szaporítási. iva- lósul meg: napenergiával 

fog működn i , itthon es kül-

földön egyaránt j ó piacra 

talál. 

ben országos halászati tu-
dományos tanácskozást ren-
deztek. A száz résztvevő ti-
zenhárom előadást hallott a 
legújabb kutatási eredmé-
nyekről; a tógazdaságok 
gyakorlati és a kü lönböző 
tudományos kutatóhelyek 
elméleti szakemberei az 
értekezesek nyomán tá-
jékozódtak 
halgenetikai, 
déknevelési kutatásokról. a 

különlegesen hatékony hal-
tenyésztés tapasztalatairól, s 
a halegészségügy és a víz-
minőség-vizsgálat kérdései-
ről. 

M i n t a tanácskozáson meg-

állapították, a halászat jól il-

leszkedik a hazai élelmiszer-

gazdaság fejlesztésének prog-

ramjába . Kü l fö ldön is nagy 

az érdeklődés a magyar hal-

tenyésztés tapasztalatai 

iránt, s ez számottevő szel-

lemi kivitelhez juttat ja az 

országot. A szarvasi kutató-

intézet — a H A K I — irá-

nyításával folyó tudomá-

nyos munka ú jabb s ú jabb 

Kompok 
a Tiszán 

Két nagy teljesítményű, 
25 tonna teherbírású folya-
mi komp készítését kezdték 
meg a tokaj i Vas- és Fém-
ipari Szövetkezetben. A 
nyolc méter széles és tizen-
hat méter hosszú vízi jár-
műveket a tiszai átkelőhe-
lyeknél á l l í t j ák ma jd forga-
lomba. meg az iden. 


